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ACTA

Expedient núm. Òrgan col·legiat

PLN/2024/9 El ple

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ

Tipus de convocatòria:
Ordinària

Data i hora:
30 / de maig / 2024

Durada:
Des de les 19:30 fins a les 20:15

Lloc:
Casal de cultura Batle Miquel Amengual (Can Dometo)

Presidida per:
PERE TORRENS ESCALAS

Secretari:
Jaime Torres Ferrer

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ

Núm. d'identificació Nom i Cognoms Assisteix

78214557K Catalina Alemany Buades SÍ

78210510E Catalina Guasp Cladera SÍ

44327567N Coloma Capó Saletas SÍ

43025899Y Guillem Vicens Xamena NO

42978543F Josep Pons Buades SÍ

18226104F Maria Antonia Pons-Estel Tugores SÍ

45538305F Miquel Gallardo Esgleas SÍ

43052263N PERE TORRENS ESCALAS SÍ

42962927P Rafael Capó Cerdá NO

Excuses d'assistència presentades:
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1.  

2.  

Guillem Vicens Xamena:
«Viatge»

Rafael Capó Cerdá:
«Viatge»

Una vegada verificada pel Secretari la constitució vàlida de l’òrgan, el President obre la sessió,
procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del dia

A) PART RESOLUTIVA

1.- Aprovació d'actes de sessions anteriors

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:

S’aproven per unanimitat dels membres assistents les següents actes de sessions anteriors:

Acta de la sessió ordinària de data 25 de gener de 2024

Acta de la sessió extraordinària urgent de data 31 de gener de 2024

Acta de la sessió ordinària de data 26 de març de 2024

Acta de la sessió extraordinària de data 27 de març de 2024

Acta de la sessió extraordinària urgent de data 29 d’abril de 2024

Acta de la sessió extraordinària de data 13 de maig de 2024

2.- Expedient 142/2024. Aprovació d'encàrrec de gestió a la Mancomunitat des Raiguer i del
Conveni per la provisió conjunta del servei de consultoria i assistència en matèria de
Protecció de Dades i Garanties dels Drets Digitals

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:

Expedient núm.: 142/2024

Proposta acord del Ple

Procediment: Encàrrec de gestió

PROPOSTA ACORD DEL PLE

Vista la proposta de la Mancomunitat des Raiguer de provisió conjunta del servei de consultoria i
assistència per a l'elaboració i implantació del pla d'adequació a l'Esquema Nacional de Seguretat
(ENS), al Reglament general de Protecció de Dades Personals (RGPD), a la Llei Orgànica 3/2018 de
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Protecció de Dades i Garanties dels Drets Digitals (LOPDGDD), així com, el manteniment i
assessorament continuat en matèria de protecció de dades conforme a la normativa vigent i la
designació externa del Delegat de Protecció de Dades (DPD).

Vist l’esborrany de conveni facilitat per la Mancomunitat per tal d’instrumentar l’encàrrec de gestió en
la provisió del servei dalt esmentat, el qual es transcriu a continuació:

«CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE LA MANCOMUNITAT DES RAIGUER I L’AJUNTAMENT
DE BÚGER AMB EL QUAL ES FORMALITZA L’ENCÀRREC DE GESTIÓ PER LA PROVISIÓ DEL
SERVEI DE CONSULTORIA I ASSISTÈNCIA PER A L'ELABORACIÓ I IMPLANTACIÓ DEL PLA
D'ADEQUACIÓ A L'ESQUEMA NACIONAL DE SEGURETAT (ENS), AL REGLAMENT GENERAL
DE PROTECCIÓ DE DADES PERSONALS (RGPD), A LA LLEI ORGÀNICA 3/2018 DE
PROTECCIÓ DE DADES I GARANTIES DELS DRETS DIGITALS (LOPDGDD), AIXÍ COM, EL
MANTENIMENT I ASSESSORAMENT CONTINUAT EN MATÈRIA DE PROTECCIÓ DE DADES
CONFORME A LA NORMATIVA VIGENT I LA DESIGNACIÓ EXTERNA DEL DELEGAT DE
PROTECCIÓ DE DADES (DPD).

A data de la signatura electrónica.

REUNITS

D’una part, el Sr. Joan Rotger Seguí, amb DNI ***1525**, president de la Mancomunitat des Raiguer i
en representació de la mateixa.

D’altra part, el Sr. Pere Torrens Escales amb DNI ***5226**, batle de l’Ajuntament de Búger i en
representació del mateix.

ANTECEDENTS

PRIMER.- Que, l’Ajuntament de Búger requereix a la Mancomunitat des Raiguer la contractació
conjunta dels serveis corresponents a l'elaboració i implantació del pla d'adaptació a l'Esquema
Nacional de Seguretat (ENS), al Reglament General de protecció de dades personals (RGPD) i a la
Llei orgànica 3/2018 de Protecció de Dades Personals i Garantia dels drets digitals (LOPDGDD), al
manteniment i assessorament continuat en matèria de protecció de dades.

D'acord amb això i davant la impossibilitat material d'atendre el desenvolupament d'aquestes
funcions amb personal del propi Ajuntament, per la complexitat, especialització i dedicació que
aquestes tasques d’adaptació a la normativa sobre protecció de dades requeriran de manera
periòdica, s'estima necessària la contractació administrativa de la prestació d'aquest servei per mitjà
de tercers.

Addicionalment, de conformitat amb l’article 37 del RGPD, l’Ajuntament de Búger ha de designar un
delegat de protecció de dades, que haurà de vetllar en el compliment de la normativa de protecció de
dades.

El delegat de protecció de dades, tal com disposa l'article 37.6 del RGPD, podrà formar part de la
plantilla o desenvolupar les seves funcions en el marc d'un contracte de serveis.

Vista la inexistència de personal en la plantilla de l’Ajuntament que reuneixi el perfil de competències
i especialització en matèria de protecció de dades requerit pel propi RGPD, és convenient que
aquesta figura s'instrumentalitzi a través d'un contracte de serveis, externalitzant-se el servei.
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L’ Ajuntament de Búger, ha valorat la necessitat d’encarregar aquests serveis a la Mancomunitat des
Raiguer, mitjançant l’aprovació d’aquest encàrrec de gestió, justificant-se la mateixa , per raons d’
eficàcia i per mancar dels mitjans tècnics idonis per al seu compliment.

SEGON.- Que, la Mancomunitat des Raiguer, de la que forma part l’Ajuntament de Búger, segons els
seus Estatuts, exerceix competències orientades a la prestació de serveis públics que siguin
necessaris per a que els seus municipis puguin complir amb les seves competències.

Avui dia, aquest municipi integrant de la Mancomunitat del Raiguer requereix la contractació del
serveis indicats anteriorment. Si aquests serveis es gestionen de forma mancomunada, i no de forma
individual per cada un dels Ajuntaments que conformen la Mancomunitat, la inversió de mitjans i de
temps, es veu notòriament reduïda.

TERCER.- De conformitat amb els principis d’economia processal i de col·laboració
interadministrativa, les dues entitats estimen apropiat col·laborar i ajustar les seves relacions
recíproques als deures d’informació mútua, col·laboració, coordinació i respecte als àmbits
competencials respectius, sent compatibles amb l’autonomia de les respectives entitats locals.

QUART.- La subscripció del present Conveni haurà de millorar l’eficiència de la gestió pública,
eliminar duplicitats administratives i complir amb la legislació d’estabilitat pressupostària i
sostenibilitat financera.

CINQUÈ.- Així doncs, atès l’indicat i amb el previst a l’article 11 de la Llei 40/ 2015, de 1 d’octubre,
del règim jurídic del sector públic, que preveu que la realització d’activitats de caràcter material o
tècnic de la competència dels òrgans administratius o de les Entitats de dret públic podrà ser
encomanada a altres òrgans o entitats de la mateixa o de distinta Administració, per raons de
eficàcia o quan no es posseeixin mitjans tècnics pertinents per el seu desenvolupament,
materialitzant-se mitjançant la firma de corresponent Conveni i tenint en compte que aquests tipus de
Convenis estan exclosos de la Llei de Contractes del Sector Públic, en virtut del previst al seu article
4.1.c.; per tot l'exposat,

Totes les parts ens reconeixem mútuament la capacitat legal necessària i subscrivim aquest Conveni
segon el previst en l’article 11.3 b) de la Llei 40/ 2015, de l’1 d’octubre, del règim jurídic del sector
públic, i d’acord amb les següents,

CLÀUSULES

PRIMERA.- OBJECTE DE L’ENCÀRREC DE GESTIÓ

La finalitat d’aquest conveni és la constitució d’un encàrrec de gestió a favor de la Mancomunitat des
Raiguer per part de l’Ajuntament de Búger per a la contractació conjunta dels serveis corresponents
a l'elaboració i implantació del pla d'adaptació a l'Esquema Nacional de Seguretat (ENS), al
Reglament General de protecció de dades personals (RGPD) i a la Llei orgànica 3/2018 de Protecció
de Dades Personals i Garantia dels drets digitals (LOPDGDD), al manteniment i assessorament
continuat en matèria de protecció de dades i la designació externa del delegat de protecció de dades.

D’aquesta manera l’Ajuntament de Búger podrà donar compliment a aquelles obligacions
relacionades amb la protecció de dades i seguretat, previstes al:
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Reglament (UE) 2016/679 del Parlament Europeu i del Consell de 27 d’abril de 2016 relatiu a la
protecció de de les persones físiques amb el que respecta al tractament de dades personals i a
la lliure circulació d’aquestes dades i per el que es deroga la Directiva 95/46/CE (RGPD)

Llei Orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de protecció de dades personals i garantia dels drets
digitals (LOPDGDD),

Esquema Nacional de Seguretat (ENS)

Resta de normativa reguladora de protecció de dades

SEGONA.- FORMA D’EXECUCIÓ

Drets i deures de la Mancomunitat des Raiguer que reb l’encàrrec

La Mancomunitat des Raiguer s’encarregarà de tramitar el procediment corresponent per dotar de
personal tècnic i qualificat el servei indicat mitjançant la contractació laboral, el nomenament de
personal estatutari o la contractació externa del servei per tal d’adequar l’Ajuntament de Búger a l’
ordenament jurídic en matèria de protecció de dades personals.

Quan el servei suposi la contractació externa del servei, la Mancomunitat del Raiguer es compromet
dur a terme el procediment de contractació i a preparar tota aquella documentació necessària per dur
a terme la gestió de la contractació i a publicar-la, en el Perfil del Contractant segons el previst a l’
article 63.3 de la Llei 40/2017, de 8 de novembre, de Contractes del Sector Públic, com ara:

- Memòria justificativa del contracte i informe de insuficiència de medis

- Document d’aprovació del expedient

- Anunci de licitació

- Actes Meses Contractació

- Anunci d’adjudicació

- Plecs de clàusules administratives particulars i de prescripcions tècniques

- Formalització del contracte

A més, realitzarà la gestió i el seguiment de tot el procediment de contractació fins a la formalització
del contracte amb l’adjudicatari.

Així mateix, un cop adjudicat el contracte, la Mancomunitat s’encarregarà de fer el seguiment de la
seva execució com a òrgan contractant.

Drets i deures de l’Ajuntament de Búger que realitza l’encàrrec

L’Ajuntament haurà de comunicar totes aquelles dades necessàries que la Mancomunitat des
Raiguer li requereixi per a poder complir amb la sol·licitud realitzada.

A més, assumirà el compromís ferm d’aportació econòmica per a la provisió d’aquest servei per part
de la Mancomunitat des Raiguer per import anual de 8.000,00 € IVA inclòs.
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Per a l’exercici 2024 en curs, una part proporcional equivalent a un import no superior a 2.000,00 €
IVA inclòs.

TERCERA.- FINANÇAMENT I FORMA DE PAGAMENT

La valoració de la totalitat dels treballs encomanats a la Mancomunitat des Raiguer, ascendeixen a la
quantitat de màxima de 2.000,00 euros (IVA inclòs) a l’any 2024.

Dita quantitat fa referència als costs associats al servei.

Dita quantitat serà satisfeta per l’Ajuntament de Búger amb càrrec a l’aplicació pressupostària
corresponent a la Mancomunitat des Raiguer mitjançant el procediment establert en el Pressupost de
la Mancomunitat des Raiguer per a l’exercici 2024 relatiu a les aportacions econòmiques dels
ajuntaments de l’entitat.

QUARTA.- ABAST I LÍMITS A L’ENCOMANA

La present encomana implica exclusivament la realització de la activitat tècnica-material de la
contractació d’un servei que consisteixi en la implementació i manteniment del Esquema Nacional de
Seguretat, així com l’adequació de l’ Ajuntament de Búger a l’ordenament jurídic en matèria de
protecció de dades personals.

Dita encomana no suposa la cessió de la titularitat de la competència objecte d’aquest encàrrec, ni
dels elements substantius del seu exercici.

L’Administració que encomana és responsable de la supervisió del exercici de la activitat
encomanada.

CINQUENA.- VIGÈNCIA DEL CONVENI

El present Conveni entrarà en vigor a partir de la data de la seva signatura i publicació al Butlletí
Oficial de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears i tindrà una durada de quatre (4) anys,
prorrogables per quatre (4) anys més.

La valoració de la totalitat dels treballs encomanats a la Mancomunitat des Raiguer, com s’expressa
a la clàusula tercera d’aquest conveni, ascendeixen a la quantitat de 2.000 euros (IVA inclòs) a l’any
2024.

Per als exercicis següents exercicis la quantia serà la que resulti dels pressuposts que aprovarà la
Mancomunitat des Raiguer per aquests serveis i anualitats.

Cada una de les parts, no obstant, podrà determinar la seva extinció en qualsevol moment,
comunicat aquesta circumstància amb antelació, conforme a la clàusula sisena i de forma expressa.

SISENA.- EXTINCIÓ DEL CONVENI

El present Conveni s’extingirà:

a) Per acord mutu de les parts.

b) Per denúncia de qualsevol de les dues parts amb una antelació mínima de tres mesos a la data d’
extinció del contracte o d’alguna de les seves pròrrogues.
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c) Per revocació de la Administració que encomana davant qualsevol incompliment de les
obligacions assumides per part de la administració gestora de la encomana. La revocació es
realitzarà mitjançant resolució motivada de la administració que encomana atorgant prèviament
tràmit d’audiència a la Administració gestora de la encomana.

d) Per renúncia de la Administració gestora de la encomana davant qualsevol incompliment de les
obligacions assumides per part de la Administració que encomana. La renúncia exigirà prèviament
tràmit d’audiència a la Administració que encomana; complit aquest tràmit la renúncia es realitzarà
mitjançant resolució motivada de la Administració gestora de la encomana.

SETENA.- RÈGIM JURÍDIC DEL CONVENI

El present Conveni tindrà naturalesa administrativa i per a la resolució de dubtes i llacunes que es
poguessin plantejar en l’aplicació del mateix, s’estarà al previst en la Llei 39/2015, de l’1 d’octubre,
del procediment administratiu comú de les administracions públiques i la Llei 40/2015, de l’1 d’
octubre, de règim jurídic del sector públic.

VUITENA.- PROTECCIÓ DE DADES

El control i la seguretat de les dades personals subministrades en compliment d’aquest conveni es
regeixen pel que disposa la Llei orgànica 3/2018, de 5 de desembre, de protecció de dades
personals i garantia dels drets digitals i el Reglament General de Protecció de dades.

NOVENA.- COMPETÈNCIA JURISDICCIONAL

El Jutjat de lo Contenciós-administratiu de Palma és competent per conèixer en única instància dels
recursos que es dedueixin en relació amb el present Conveni, de conformitat amb el previst en l’
article 8.1 de la Llei 29/1998, de 13 de juliol, reguladora de la jurisdicció contenciós-administrativa.

En prova de conformitat per tot allò exposat anteriorment, signen el present Conveni, que s'estén per
exemplar duplicat en el lloc i data indicats en el encapçalament del present document.»

Considerant que la necessitat anteriorment exposada podria satisfer-se a través d'un encàrrec de
gestió a favor de la Mancomunitat des Raiguer, i vist l’informe de Secretaria que obra a l’expedient,
propòs al Ple de l’ajuntament l’adopció del següent

ACORD

PRIMER.- Aprovar l’encàrrec de gestió a la Mancomunitat des Raiguer, per la provisió conjunta del
servei de consultoria i assistència per a l'elaboració i implantació del pla d'adequació a l'Esquema
Nacional de Seguretat (ENS), al Reglament general de Protecció de Dades Personals (RGPD), a la
Llei Orgànica 3/2018 de Protecció de Dades i Garanties dels Drets Digitals (LOPDGDD), així com, el
manteniment i assessorament continuat en matèria de protecció de dades conforme a la normativa
vigent i la designació externa del Delegat de Protecció de Dades (DPD), en les condicions
establertes en el conveni vinculat a l’encàrrec de gestió.

SEGON.- Aprovar el Conveni vinculat a l'encàrrec de gestió esmentat en el punt anterior.

TERCER.- Facultar al batle d’aquest Ajuntament per subscriure, en nom i representació de l’
Ajuntament de Búger, el conveni per formalitzar l’encàrrec de gestió objecte d’aquest Acord a favor
de la Mancomunitat des Raiguer.
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QUART.- Notificar aquest Acord a la Mancomunitat des Raiguer, sol·licitant que accepti aquest
encàrrec, i instant-la a que una vegada formalitzat el conveni específic de l’encàrrec de gestió
objecte d’aquest Acord publiqui la seva formalització al Butlletí Oficial de les Illes Balears.

3.- Expedient 147/2024. Acord sobre festes locals any 2025

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:

Expedient núm.: 147/2024
Proposta

 Administració ElectrònicaProcediment:
 Conselleria d’Empresa, Ocupació i Energia – Direcció General de Treball i Salut Laboral.Interessat:

 20/05/2024Data d'iniciació:

Proposta aprovació festes locals per a l’any 2025

Vista la instància núm. 2024-E-RC-509 de data 9 de maig de 2024 rebuda de part de la Direcció
General de Treball i Salut Laboral de la Conselleria d’Empresa, Ocupació i Energia, del Govern de
les Illes Balears, sobre la determinació de les festes locals per a l’any 2025.

El Batle proposa al Ple:

1r.- Designar com a festes locals els dies:

- Dilluns, 21 d’abril de 2025 (Dilluns de Paqua)

- Dilluns, 30 de juny de 2025 (Sant Marçal)

2n.- Donar trasllat d’aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral de la Conselleria d’
Empresa, Ocupació i Energia, del Govern de les Illes Balears.

Intervencions:
El regidor per MÉS, Sr. Miquel Gallardo, demana el torn de paraula per manifestar que els pareixen
bé totes dues opcions però vol que quedi constància que s’hauria pogut fer la selecció mitjançant
consulta al poble.

4.- Punts d'urgència.

4.1. Punt d'urgència - Moció del grup MÉS: Limitació de vehicles

Favorable Tipus de votació: Unanimitat/Assentiment

Resolució:
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Una vegada aprovada per unanimitat la inclusió per urgència del punt en l’ordre del dia, el regidor del
grup MÉS, Sr. Gallardo, exposa la següent moció:

MOCIÓ LIMITACIÓ DE VEHICLES

L’illa de Mallorca ha experimentat les darreres dècades un creixement turístic i demogràfic sense
precedents. Entre 2003 i 2022, la població s’ha vist incrementada en un 21,3%, passant de 753.584
habitants a 914.564, d’acord amb xifres de l’Institut Nacional d’Estadística.

La pressió turística també s’ha incrementat fortament i entre 2013 i 2023, Mallorca ha passat de
rebre 9,4 milions de visitants l’any a rebre’n 12,4, segons les dades de l’Institut d’Estadística de les
Illes Balears. Aquests dos fets han implicat un increment de la pressió humana sobre el territori de l’
illa i, en particular, un increment de la saturació dels espais i les vies públiques, particularment els
mesos de major afluència turística.

A més d’una major pressió humana sobre l’illa, els darrers anys s’han produït canvis profunds en els
patrons turístics, amb una oferta de places més distribuïda pel territori, un escurçament del període
mitjà d’estada a l’illa i un increment en el lloguer de vehicles. Tot plegat ha redundat en una major
pressió automobilística els mesos de major afluència turística a la pràctica totalitat de l’illa,
incrementant-se notablement els embossos i les dificultats per accedir a espais naturals.

Aquesta situació afecta de forma especialment negativa en la qualitat de vida dels residents, en el
seu temps disponible, però també condueix a un increment de les emissions de gasos d’efecte
hivernacle, així com un empitjorament en la percepció turística de Mallorca. Per això són necessàries
mesures excepcionals que responen directament a aquesta situació, així com a la preocupació de la
societat mallorquina per la sostenibilitat mediambiental, econòmica, social i turística de Mallorca.

Malgrat la moratòria de noves places turístiques, les previsions d’AENA segueixen encaminant-se a
un increment del nombre de visitants els anys vinents, raó per la qual tot fa preveure un increment de
la saturació que viu l’illa avui dia. Aquesta saturació es trasllada necessàriament a les vies i els
espais públics, preveient-se un increment dels impactes negatius en el medi ambient, la salut i en la
qualitat de vida de la població illenca, així com en la imatge d’aquesta illa com a destinació turística.

La resposta dels poders públics, per tant, no es pot fer esperar i ha de ser eficaç, decidida i
plenament respectuosa amb els marcs comunitari, constitucional i estatutari. L’illa de Mallorca té una
superfície de 3640 km² i disposa d’una xarxa de carreteres que suma un total de 1578,28 km. L’any
2023 el parc mòbil de vehicles, d’acord amb les dades de l’IBESTAT s’elevava a 837.240 vehicles,
superant els 900 vehicles per cada 1000 habitants. A aquests, se li han de sumar un nombre no
menyspreable de cotxes de lloguer que entren any rere any a Mallorca per a la seva comercialització,
sovint xifrat entre 80.000 i 100.000 vehicles, així com els 293.124 vehicles que entraren a Mallorca
entre els ports d’Alcúdia i Palma l’any 2023, d’acord amb l’Autoritat Portuària de les Balears,
particularment els mesos d'estiu.

Els valors naturals, paisatgístics i patrimonials de Mallorca es veuen amenaçats per la sobrecàrrega
d’afluència turística que pateix durant la temporada alta. En aquest sentit, l’aposta per millorar la
sostenibilitat de la mobilitat, amb la revisió de totes les concessions de transport interurbà per
carretera i un increment de les freqüències en serveis de bus i tren ha permès un increment notable
en l’ús del transport públic els darrers anys, facilitant el canvi de model per milers de persones, tant
residents com visitants. Malgrat les millores en xifres d’usuaris del transport públic, la pressió
automobilística segueix incrementant-se any rere any, impulsada per un major nombre de visitants.
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1.  

2.  

A hores d’ara el Consell Insular de Mallorca està treballant en la definició de la capacitat de càrrega
de l’illa, elaborant, així, una proposta tècnica de la pressió màxima assumible a Mallorca. És
necessari, per tant, atorgar al Consell Insular de Mallorca un marge de decisió respecte de la
sostenibilitat de l’illa anàloga al que ja disposen les illes de Formentera i Menorca per mitjà de la Llei
7/2019, de 8 de febrer, per a la sostenibilitat mediambiental de l’illa de Formentera i la Llei 3/2023, de
17 de febrer, de Menorca reserva de biosfera, respectivament.

Per tot això, el grup municipal MÉS per Búger proposa:

L’Ajuntament de Búger insta al Consell de Mallorca a regular i limitar l’entrada de vehicles a l’illa
de Mallorca.

L’Ajuntament de Búger insta al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears a limitar la
flota de cotxes de lloguer.

4.2. Punt d'urgència - Moció del grup MÉS: Moció en defensa de la llengua catalana

F a v
orab
le

Tipus de votació: Nominal

A favor: 6, En contra: 0, Abstencions: 1, Absents: 0

A
favor

Catalina Alemany Buades, Catalina Guasp Cladera, Coloma Capó Saletas, Maria
Antonia Pons-Estel Tugores, Miquel Gallardo Esgleas, PERE TORRENS ESCALAS

En c
ontra

---

A b s t
encio
ns

Josep Pons Buades

Abse
nts

---

Resolució:

Una vegada aprovada la inclusió del punt en l’ordre del dia per unanimitat dels assistents, el regidor
del grup MÉS, Sr. Gallardo, exposa la següent moció:

“Moció en defensa de la llengua catalana

La concessió del tractament de “Reial” a l’autoproclamada “Academi de sa Llengo BaléÀ” per part de
cap de l’Estat espanyol és un nou episodi que corrobora que la llengua catalana, pròpia de les Illes
Balears, continua sent menystinguda. El més greu, però, és que en aquest cas ha estat la prefectura
de l’Estat l’encarregada d’atiar el conflicte lingüístic i rompre els consensos científics, polítics i socials
que durant els darrers anys han permès normalitzar la promoció de l’ús i el reconeixement de la
llengua com a patrimoni col·lectiu i de cohesió  social.

Amb aquesta decisió el cap de l’Estat ha pres part en contra de l’ordenament jurídic vigent, vulnerant
l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears que reconeix la llengua catalana com a pròpia de les Illes
Balears i que dona a la UIB l’encàrrec de ser “la institució oficial consultiva per a tot el que es refereix
a la llengua catalana”. No obstant això, Felip de Borbó ha decidit contravenir tots els principis legals i

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

6H
KL

G
Q

4Z
9P

X5
C

77
4M

TG
9J

EX
2 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//b
ug

er
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
0 

de
 1

6 



Ajuntament de Búger

11 / 16

Ajuntament de Búger

1.  

2.  

acadèmics amb l’objectiu d’alimentar el debat secessionista que des de la ignorància només revifa
els postulats de l’extrema dreta i romp la cohesió social.

Aquest posicionament de “La Zarzuela” es produeix en un moment en què la situació de la llengua
catalana a Mallorca, com a la resta de les Illes Balears, no es troba en la situació normal d’una
llengua en el propi territori; perquè, a causa de l’annexió al Regne de Castella, el castellà, com a
llengua de dominació, ha anat desplaçant-la. En aquest sentit, el discurs del rei Joan Carles el dia de
Sant Jordi de 2001, on va afirmar: “Nunca fue la nuestra, lengua de imposición, sino de encuentro; a
nadie se le obligó nunca a hablar en castellano: fueron los pueblos más diversos quienes hicieron
suya, por voluntad libérrima, la lengua de Cervantes”, només suposa una burla més de la seva
família. De fet, des del Decret de Nova Planta, impulsat per Felip V, passant per Carles III, instant en
cèdules i despatxos (1768-70) a procurar l’exclusivitat del castellà en l’educació, la família Borbó ha
jugat un paper clau en l’intent d’ l’extermini del català.  Aquest procés de substitució i imposició s’ha
anat accelerant, de manera que la situació actual de la llengua catalana en la majoria d’àmbits d’ús
general és extremament crítica. Per això, decisions com la de Felip VI contribueixen i agreugen a la
precarietat del català.

Així les coses, cal prendre consciència del problema social i en compliment de l’Estatut i de la Llei de
normalització lingüística, els poders públics han d’adoptar les mesures necessàries per fer efectius la
promoció, el coneixement i l’ús normal de la llengua catalana. Encara més, tot i que la Constitució
espanyola recull al preàmbul “la voluntat de protegir les llengües dels pobles d'Espanya”, encara
existeixen més de 500 disposicions legals que imposen avui en dia l’ús del castellà, negant d'aquesta
manera la igualtat de drets als ciutadans catalanoparlants.

Per tot això, el grup municipal de MÉS per Búger planteja l’adopció dels següents acords:

L'Ajuntament de Búger insta la Casa Reial Espanyola a retirar de forma immediata el tractament
de “Reial” a “s’Academi de sa Llengo BaléÀ”, demanar disculpes i reconèixer la unitat lingüística
del català.

L'Ajuntament de Búger referma el seu compromís amb la llengua catalana, pròpia de les Illes
Balears, que es troba en clara situació de desavantatge, i considera que és necessari un esforç
més gran per part de les institucions per garantir els drets lingüístics de tota la població.”

B) ACTIVITAT DE CONTROL

5.- Donar compte dels decrets de Batlia

La Corporació es dóna per assabentada.

6.- Informes de Batlia

El batle exposa els següents informes de Batlia:

S’ha acabat l’obra de pavimentació i previsió soterrament de cablejat dels carrers Sa carretera,
Mascaró, Llorenç Riber i Creu.
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S’han sol·licitat les següents actuacions en el marc de la nova convocatòria de subvencions Pla
d’Obres i Serveis 2024-2025: Execució de planta desnitrificadora d’aigua potable i obres de
dotació de serveis clavegueram i electricitat al poliesportiu per a una futura escola, així com
projecte per eliminació de barreres arquitectòniques al solar carrer Creu.

Pel que fa al projecte de la planta desnitrificadora, fa un incís per per reprendre al grup MÉS per
una publicació en xarxes socials en la qual, diu, van tornar a tergiversar la informació amb mala
fe, atès que en aquest plenari es van explicar molt clarament els motius pels quals no s’incloïa
inicialment al pressupost municipal la inversió corresponent a la planta desnitrificadora, ja que no
es podia pressupostar mentre no fos concedit el seu finançament mitjançant la subvenció del
nou POS. En quin moment ens trobam ara? S’ha sol·licitat aquesta inversió i restem a l’espera
de la concessió de la subvenció per poder generar el crèdit, tant en ingressos com en despeses.
Informa que també s’ha tramès el projecte a la Conselleria de Salut a efectes de recaptar el
corresponent informe favorable.

D’altra banda, pel que fa al projecte de dotació de xarxa clavegueram al poliesportiu, diu, voldria
que s’entengués bé el que informarà: es tracta d’un projecte molt complexe ja que es troben
implicades quatre administracions: Consell de Mallorca, Conselleria d’Educació, ABAQUA i
Ajuntament de Búger. Per iniciar la tramitació, van sol·licitar a ABAQUA si s’estació impulsora
estava dimensionada per les futures necessitats del poliesportiu i l’escola, i van contestar que
no. ABAQUA pot fer s’obra d’ampliació de l’estació impulsora però ho lliga a la renovació de les
canonades, i per això ens requereixen a posar a disposició d’ABAQUA dels terrenys. Per tant,
hem de veure quines són les solucions perquè hi ha diversos propietaris afectats pel recorregut
de les canonades i, en principi, hauríem d’obtenir noves servituds de pas de les canonades, però
no es descartable haver d’acudir a l’expropicació. A més, el Consell de Mallorca haurà de donar l’
interès general per a poder escometre aquestes obres en sòl rústic. Què vol dir amb això?
Doncs que no saben quin temps pot suposar aquesta tramitació, per la qual cosa s’ha de ser
prou felxible per si en un moment donat s’ha de substituir aquest projecte i així aprofitar la
subvenció. Ara mateix, s’han posat a fer feina amb això però no pot assegurar si es podrà dur a
terme ara, o d’aquí un temps quan s’hagi aclarit tota aquesta problemàtica. També informa que
es parlarà amb Recursos Hídrics per valorar la possibilitat d’instal·lar una fossa sèptica i no
haver de fer l’esmentada obra. Arribat el moment s’intentarà prendre la millor decisió.

Informa que va haver una baixa amb l’adjudicació de l’obra de pavimentació i previsió
soterrament de cablejat dels carrers Sa carretera, Mascaró, Llorenç Riber i Creu, i amb el
romanent demanaran al Consell finançament per una altra actuació.

Nova convocatòria de subvenció PAESC, 2024-25, sol·licitaran adquirir un nou vehicle 100%
elèctric pel Policia Local, canviar finestres del centre de Salut i plaques solars a damunt l’
aparcament del carrer Escola.

Soib Joves Qualificats, ha començat un jove que ocuparà un lloc de feina de TAG per dur a
terme feines com modificar ordenances, taxes, etc.

Cal·listènia, s’ha fet la recepció o lliurament del parc de cal·listènia del poliesportiu.

En aquest punt el batle dóna la paraula al regidor pel grup MÉS, Sr. Gallardo, qui vol manifestar, en
primer lloc, que pot tenir un tò agressiu quan parla però no és la seva intenció i demana que no se li
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tingui en compte. En segon lloc, que li sap greu quan sent al batle dir que ell vol fotre amb la seva
labor quan precisament el que pretén, ell i el seu grup (MÉS), és que les coses es facin bé. No es
tracta d’un conflicte personal. I, afegeix, que la seva visió de fer política i la del seu grup passa per
ser més transparent i donar més informació a la gent. Tenen (referint-se al batle i a la seva
agrupació) diferents idees i maneres de fer les coses, i la crítica es fa des de la seva feina d’oposició.
Contesta el batle, Sr. Torrens, dient que no té res a veure amb el tò, sinó que al plenari anterior va
explicar fil per randa com ho farien per tramitar el projecte de la planta desnitrificadora, i què vareu
fer? (referint-se al Sr. Gallardo i a la seva agrupació) publicar a Facebook que tot es feia mal fet,
sense en cap moment informar sobre el que aquí havia exposat el batle, i això traspassa la disputa
política.

C) PRECS I PREGUNTES

7.- Precs i preguntes

Preguntes formulades pel grup MÉS:

Segons els mitjans de comunicació, l’Ajuntament de Búger ha renunciat a fer una escoleta 0-3
en el nou espai que es destinarà a fer l’escola nova, anant en contra de la recomanació que fa la
Conselleria d’Educació a través del pla d’infraestructures. Per quins motius s’hi ha renunciat?

Resposta del batle: Mai s’ha parlat amb la conselleria d’aquest tema. El que digui la premsa és
cosa seva.

En el projecte d’obres d’asfaltat i soterrament de cablejat de la carretera, s’hi incloïa esbucar una
paret de pedra que sobresurt damunt la calçada, a l’alçada del número 17. Les obres de
pavimentació estan fetes, però aquesta paret segueix intacta. Per què?

Resposta del batle: Perquè el propietari no ho va voler cedir.

També a la carretera, a l’entrada del poble s’ha deixat sense asfaltar els bocins que hi ha entre
la calçada i les façanes perquè són zones privades. En el ple extraordinari per tractar les obres,
el batle ens va informar que en aquell tram hi havia problemes per donar guals als veïnats. Ens
podeu comentar exactament quins problemes hi ha?

Resposta del batle: El batle no va dir mai que hi hagués problemes per donar guals als veïnats.
El que va dir és que les peticions que ens arriben per pintar ratlles grogues damunt aquests
espais no són possibles pel seu caràcter privat. Si qualcú sol·licita un gual no hi ha cap
inconvenient en concedir-li.

En el mateix ple extraordinari vàrem demanar que es sol·licitàs al Consell de Mallorca per
asfaltar el tram de carretera que va fins al Puig i es Pujol perquè està en molt mal estat. S’ha
demanat? Quina ha estat la resposta?

Resposta del batle: Són competències del Consell i nosaltres ja tenim prou feina en gestionar les
competències pròpies.

Respecte les línies pintades al tram de la carretera que és de competència municipal, no hi ha
cap línia groga marcada a la banda dreta en sentit ascendent, en canvi a la banda esquerra hi

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 6

6H
KL

G
Q

4Z
9P

X5
C

77
4M

TG
9J

EX
2 

Ve
rif

ic
ac

ió
: h

ttp
s:

//b
ug

er
.s

ed
el

ec
tro

ni
ca

.e
s/

 
D

oc
um

en
t s

ig
na

t e
le

ct
rò

ni
ca

m
en

t d
es

 d
e 

la
 p

la
ta

fo
rm

a 
es

Pu
bl

ic
o 

G
es

tio
na

 | 
Pà

gi
na

 1
3 

de
 1

6 



Ajuntament de Búger

14 / 16

Ajuntament de Búger

ha trams pintats amb línia groga i d’altres que habiliten aparcaments que ocupen tres quartes
parts del carril de baixada, de manera que obliga els vehicles a traspassar la línia contínua que
hi ha enmig de la calçada. Aquesta senyalització compleix tots els requisits de la normativa de
trànsit?

Resposta del batle: El que s’ha fet és regular una situació que ja es venia produint.

Com així no es va fer la tradicional cursa des Jai?

Resposta del batle: Perquè és molt cara i no compensa la despesa que s’ha de fer.

Quants de tiquets es varen vendre pel dinar des Jai (adults i infants) i quants compromisos va
tenir l'equip de govern de l’Ajuntament? Quant va costar l'arròs brut (cuiners i ingredients)?

Resposta del batle: Uns 750 aprox. Cap compromís. Encara no tenim la factura.

Pel Jai es va publicitar un concurs de camisetes, prendes o mocadors. Quants grups s’hi varen
presentar i quin va ser el grup guanyador?

En el darrer ple es va aprovar una moció d'Unió de Pagesos en què l'Ajuntament es
comprometia a consumir producte local. com així no es fa i es va servir vi peninsular al dinar des
Jai?

Resposta del batle: Perquè relació qualitat-preu era molt més econòmic que el mallorquí. En tot
cas, d’ara en endavant es faran servir productes mallorquins en la mesura en que es pugui.

Ja fa més d’un any i mig que es va aprovar una moció en què l’Ajuntament es comprometia a
instal·lar a les entrades del poble cartells de suport als pagesos. Com així no s’han penjat? Hi ha
intenció de penjar-los?

Resposta del batle: No tenim aquests cartells.

La darrera dada publicada per la Conselleria diu que a Búger perdem el 49% de l'aigua. Teniu
dades més actualitzades o sabeu exactament quin percentatge de l'aigua que surt dels pous
arriba efectivament per al consum?

Resposta del batle: Aquest és el percentatge sobre el que estam fet feina actualment. N’estam
satisfets? No, ni de lluny. Ara bé, mai s’havien canviat tantes canonades com des de en Pere
Torrens és el batle i així seguirem en el moment en què surti la subvenció de l’aigua.

Anam observant que molt sovint hi ha rompudes a les canonades d'aigua. Des de l'Ajuntament
es té un registre de quantes rompudes hi ha cada any i a quines zones? Ho podríeu compartir
amb nosaltres?

Resposta del batle: 11 rompudes durant l’any 2024. No hi ha zones més problemàtiques que d’
altres amb una excepció: el camí de sa Rata en què la canonada està molt a prop de la
superfície i mal acabada, perquè al voltant de la canonada hi ha molta pedra i no grava petita
com seria l’ideal.

Quin és el consum actual mensual d'aigua? Hi ha risc de restriccions a l'estiu?
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Resposta del batle: A l’hivern entre 300 i 400 m3 diaris. A l’estiu aquesta quantitat es dobla. No
sabem si hi ha risc de restriccions. No ha passat des de fa anys i si passa es prendran les
mesures oportunes.

Quines mesures té previstes l’equip de govern per pal·liar el problema de la sequera?

Resposta del batle: Ja es veurà si passa.

El batle va rebre el Correllengua i sovint ha afirmat que ell defensa l'ús de la llengua catalana, fet
en què coincidim plenament. Ara bé, l'Ajuntament de Búger, a través del Policia Local, segueix
emetent informacions en què s'exclou la llengua catalana, tant a nivell públic com en
comunicacions amb altres administracions municipals. La primera vegada que ho vàrem
denunciar ens diguéreu que era una excepció. Pel Jai ha tornat a passar. Hi pensau posar
remei?

Resposta del batle: Ja s’ha xerrat amb ell i se li ha comentat que per fer els escrits ho ha de fer
en la llengua catalana. El batle en persona s’ha oferit a traduir els escrits si al policia local li
causa alguna dificultat.

Hem vist que al Carrer Major i al cementeri hi ha repetidors que donen senyal de wifi de l’
Ajuntament. Ens podeu explicar en què consisteix? És públic i gratuït? Com així no se n’ha
informat al poble?

Resposta del batle: Sobre el carrer Major, es va informar el primer dia que es va col·locar. És
públic i gratuït.

El del cementiri és per donar senyal a la càmera de vigilància que està col·locada a la instal·lació.

Quin dia està previst obrir la piscina municipal?

Resposta del batle: La setmana que ve.

Fa uns mesos vàrem presentar una moció demanant que l’Ajuntament s’adherís als
autoconsums compartits de l’Institut Balear de l’Energia i vàreu dir que ho comentaríeu a l’IBE.
Heu fet la consulta? És possible adherir-s’hi?

Resposta del batle: Si no tens espais per oferir no té cap sentit adherir-s’hi. Una de les
possibilitats reals serà a l’aparcament del cementiri. Però encara no hi podem fer res perquè no
disposam de l’interès general que ens ha de donar el Consell de Mallorca (i que ja està sol·licitat
fa estona).

Queda un mes per les festes de Sant Pere. Es té pensat fer qualque comissió de festes o
consulta a la ciutadania i associacions per fer unes festes més sentides?

Resposta del batle: No. El sentiment el té qui vol i cadascú té el seu. Si vostè no el sent no és
problema de l’equip de govern. En tot cas, com sempre, s’ha parlat amb les associacions per
contar amb la seva col·laboració.
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1.  

2.  

L'Ajuntament de Búger va informar fa uns dies que s'havia produït algun episodi de
maltractament animal, concretament en moixos, i que l'Ajuntament condemnava els fets i
recordava que el maltractament animal es considera una infracció important de la llei de
benestar animal i en determinats casos pot ser un delicte.

Teniu comptabilitzats els episodis de maltractament animal que s'han produït en el darrer any?

Quants casos hi ha hagut?

Ens podríeu dir quines mesures s'han pres per tal de sancionar aquests delictes?

Resposta del batle: No els tenim comptabilitzats. Si no es troba al culpable no es pot sancionar
el delicte.

També es va informar que es posaria en marxa una campanya per sanar els moixos domèstics.
El mes de setembre de l'any passat es va informar d'una campanya en aquesta mateixa línia.
Quins varen ser els resultats d'aquella campanya?

Resposta del batle: En els escrits que s’han fet al respecte des de l’ajuntament sempre s’ha
incidit en el mateix. El consistori està disposat a habilitar la partida necessària, però ha de
comptar amb voluntaris per fer les captures dels moixos. El problema és que aquestes persones
no hi són.

Prec formulat pel grup MÉS:

Des del ple de juliol de 2023 en què ho vàrem demanar per primera vegada, tenim pendent que
se’ns contesti la informació que vàrem demanar:

Un informe del secretari municipal en què s’informi de les quanties que s’han recaptat en els
darrers 4 anys pel lloguer de les instal·lacions esportives del recinte esportiu (segmentant
segons si són per l’ús de la piscina, pista de futbet, pista poliesportiva, pistes de pàdel o pista de
tennis) detallant si els ingressos han anat a la Tresoreria municipal o no.

Un informe del secretari municipal que avali la legalitat del fet que sigui el concessionari qui s’
encarregui de fer els cobraments per utilitzar les pistes poliesportives.

Per què no hem rebut resposta? Pregam se’ns doni una resposta.

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT
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